
Преди дни, на 55-ата сесия 
на Съвета за правата на човека 
на ООН китайският представител 
Чън Сю представи резултатите 
от политиката на страната за 
защита на човешките права и 
позицията на Пекин по въпроса. 
„Китай – посочи представителят 
на официален Пекин – винаги е 
участвал активно в глобалното 
управление на човешките 
права, действа за засилване 
диалога и сътрудничеството в 
международен план и насърчава 
равноправното и балансирано 
развитие на каузата за 
човешките права.“

Наистина, нов 
социалистически Китай е 
последователен в тази насока. 
Следя обстановката в тази 
огромна държава от далечната 
1978-а, когато започваха да се 
прилагат новаторските идеи на 
забележителния политик Дън 
Сяопин (тогава за първи път 
бях в КНР), които изведоха за 4 
десетилетия огромната страна в 
най-високата глобална орбита. 
Председателят Дън въведе 
нови норми в икономическия и 
социален живот, различаващи се 
много от Сталинистката практика 
и теория, а дори със значителни 
нюанси и от теорията на Карл 
Маркс. „Ние сме достатъчно 
велики за социализъм в 
политиката и капитализъм в 
икономиката“, „Да си богат, не е 
срамно“, „Земята – на отделните 
земеделци“, „Отвореност към 
света“ и ред други формулировки 
направиха Китай това, което 
е днес – държава пред прага 
на 1-во място в световната 
икономика.

Заплати над 11 000 долара 
(Да!) в компютърни стартъпи 
в Пекин и Тиендзин, в Хонконг 
и Шанхай. Над 11 милиона 
милионери, над 2000 милиардери 
(повече от Щатите). Това са едни 
от най-убедителните аргументи 
за живота на едни наистина 
свободни хора в свободна 
социоструктура.

Петър ГЕРАСИМОВ
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2Си Дзинпин се срещна  
с президента на Ангола
Китайският председател Си 
Дзинпин се срещна с гостуващия 
президент на Република Ангола 
Жоау Лоуренсу и заяви, че 
между двете страни съществува 
традиционно приятелство и в 
момента двустранните отношения 
се развиват с добър потенциал.

Повишаване 
качеството и нивото на 
потребителските стоки 
ще е основният стимул за 
икономиката за 2024 г.
Китай е готов да увеличи още 
повече потреблението тази година 
чрез интензивно надграждане на 
оборудвания и актуализиране на 
потребителски стоки. 

I I
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Училището за  
нематериално наследство

„Вълшебната котка  
в Забранения град“  11

Глобалната 
икономическа мощ  
на Китай ражда 
глобални инициативи

5

I стр. 8 – 9

Провинция Провинция 
ГансуГансу



2 днесКИТАЙ
22 – 28.3.2024

НОВИНИ

С

Н

П

поред тазгодиш-
ния „Доклад за 
работата на пра-
вителството“ Ки-
тай възнамерява 
да съкрати от-

рицателния списък за дос-
тъп на чуждестранни ин-
вестиции и всестранно ще 
премахне мерките за огра-
ничения на достъпа им в 

а 15 март в сгра-
дата на парла-
мента в Пекин 
китайският пред-
седател Си Дзин- 
пин се срещна с 

гостуващия президент на 
Република Ангола Жоау Ло-
уренсу.

Си Дзинпин заяви, че 
между Китай и Ангола съ-
ществува традиционно при-
ятелство. През миналата го-
дина двете страни отбеля-
заха 40-годишнината на ус-
тановяването на диплома-
тически отношения. В мо-
мента двустранните отно-
шения се развиват с добър 
потенциал и политическо-
то доверие продължава да 
се задълбочава. 

Практическото сътруд-
ничество в много сфери по-
казва добри резултати, кое-
то наистина допринася за 

о случай 75-го-
дишния юбилей 
от основаване-
то на Китайска-
та народна ре-
публика меж-

дународният канал по ки-
тайски език на Китайска-
та медийна група органи-
зира мероприятието „Пис-
ма в облаците: историята 
ми с Китай“ в рамките на 
целия свят, което ще про-
дължи до края на август 
тази година.

По време на мероприя- 
тието ще бъдат поканени 
хора, които са учили, ра-
ботили, живеели или по-
сещавали Китай, както и 
такива, които изучават ки-
тайската култура, да запи-
шат своите спомени и ис-
тории, свързани със стра-
ната, и очакванията си  
към нея.

Събраните материали 
ще бъдат представени от 
международния канал по 
китайски език.

Китай съкращава отрицателния 
списък за достъп на 
чуждестранни инвестиции

Си Дзинпин се срещна  
с президента на Ангола

КМГ организира 
мероприятието 
„Писма в облаците: 
историята ми с Китай“

производствения сектор.
На редовната прескон-

ференция на китайско-
то Търговско министер-
ство говорителят Хъ Ядун 
обясни, че в Китай има 
две версии на отрицател-
ни списъци за достъп на 
чуждестранни инвести-
ции – национална и реги-
онална за пилотни зони 

за свободна търговия. 
В следващия етап ки-

тайското Министерство 
на търговията ще рабо-
ти с Държавната коми-
сия за развитие и рефор-
ми, за да ускорят поправ-
ката в националната вер-
сия на отрицателния спи-
сък за достъп на чуждес-
транни инвестиции.

благоденствието на двата 
народа. „Аз съм уверен, че 
посещението на президента 
Жоау Лоуренсу непремен-
но ще донесе нова сила за 
всеобхватно развитие на 
двустранните отношения, 

насърчавайки напредъка на 
двустранното сътрудничест-
во.“ Двамата държавни гла-
ви обявиха, че ще повишат 
двустранните отношения до 
всеобхватно стратегическо 
партньорство.

„Джей Пи Морган Чейс“: „Джей Пи Морган Чейс“: 
китайският пазар е „незаменим“ китайският пазар е „незаменим“ 
за бизнеса за бизнеса 

Н
еотдавна Дези- 
ре Уан, главен из-
пълнителен ди-
ректор на JPMor- 
gan Asset Mana- 
gement China, зая-

ви в интервю за „Блумбърг“, 
че „Джей Пи Морган Чейс“ 
планира да продължи уси-
лията си за наемане на слу-
жители в Китай, за да раз-
шири своя бизнес за упра-
вление на активи във вто-
рата по големина икономи-
ка в света.

„Индустрията на взаим-
ните фондове в Китай ос-
тава незаменим пазар за 
растеж за глобалните ме-
ниджъри на активи. Той 
предлага голяма сигурност 
за растеж“, посочва тя.

От интервюто става яс-
но, че „Джей Пи Морган 

Чейс“ планира да старти-
ра борсово търгуван фонд 
(ETF), проследяващ инде-
кса CSI A50 през 2024 г. 
Фондът събра 2 милиарда 
юана (278 милиона долара) 
за по-малко от 10 дни.

Тъй като инвеститори 
пренасочват капиталите си 
към активи извън недвижи-
ми имоти, индустрията на 
взаимните фондове в Ки-
тай ще продължи да расте, 
посочва още Дезире Уан.

Наистина, в социалис-
тически Китай ръководна-
та роля е поверена главно 
в ръцете на ККП, но има 
и редица други обществе-
ни структури и организа-
ции, които действат извън 
нейните рамки и работят в 
успешен синхрон с Кому-
нистическата партия. При-
мер в това отношение са из-
вестните „две сесии“, които 
наскоро успешно завърши-
ха работата си в Пекин и 
които са изразители на на-
строенията и гласовете на 
милиарди хора извън рам-
ките на ККП.

И това е напълно обяс-
нимо, защото Компартия-
та на огромната азиатска 
страна се води в действията 
си от триединството на ка-
узите на мира, социо-ико-
номическото развитие и 

правата на човека.
В тази връзка диплома-

тът Чън Сю изтъкна от ви-
соката трибуна на ООН, че 
Китай се надява също съ-
ответните органи на ООН 
да засилят партньорството 
си в тези области. „Инсти-
туциите за правата на чо-
века при ООН – подчер-
та той – трябва да работят 
обективно и безпристраст-
но, за да създадат платфор-
ма за обмен на различни 
страни на принципа на 
равнопоставеност и депо-
литизация“.

Очевидно Китай е и ще 
бъде един от световните 
лидери в каузата за правата 
на човека и всички безпоч-
вени и злонамерени атаки 
срещу Поднебесната в това 
отношение ще завършват 
безславно в стремителния 
поток на историята.

За каузата на 
човешките права

I стр. 1
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随笔丨中国经济持续增长是世界的好消息
匈牙利外长西雅尔多近

日接受媒体采访时表示，
中国经济持续增长不仅是
中国的好消息，对匈牙利
和全球经济来说也是好消
息。西雅尔多这番话客观
理性，道出了很多国家的心
声。欧洲以及全球绝大多
数企业与中国企业持续深
入合作，获得实实在在的收
益，也再次印证了退出中国
是“不受欢迎的战略选项”。

据匈牙利投资促进局
发布的数据，去年中国对
匈牙利直接投资为76亿
欧元，占匈牙利外国直接
投资总额的58%，创造就
业岗位超1万个，这也是继
2020年后中国再次成为匈
牙利最大外资来源国。近
年来，中国和匈牙利在清
洁能源、基础设施建设、
电动汽车等领域展开务实
合作。比亚迪去年年底宣
布在匈牙利建造一个新能
源乘用车整车生产基地，
预计将创造数千就业机
会。汽车制造是匈牙利支
柱产业，加深对华合作将
进一步夯实该国长期经济
增长的基础。

中匈合作是中国经济
与世界经济深度融合、互
利共赢的缩影，体 现了“
中国好，世界会更 好”的
发展逻辑。按照可比价计

2023年10月17日，2023年10月17日，
在匈牙利布达佩在匈牙利布达佩
斯，记者在媒体活斯，记者在媒体活
动上查看比亚迪电动上查看比亚迪电
动汽车。动汽车。

2024瑞昌第四届乡村花海马拉松开跑
3月15日晚，洛邑古城内灯火通

明、游人如织，“邑起穿越吧”——
洛邑古城全国汉服短视频大赛年
度总决赛颁奖典礼、洛阳首届十
佳汉服店、十佳汉服妆造师决赛
暨洛阳汉服美人图鉴摄影大赛启
动仪式成功举办。

据悉，洛邑古城全国汉服短视
频大赛于2023年7月16日启动，经
过月度、季赛等多轮角逐，评选出
月赛及季赛获奖人员105人。经专
家组综合遴选后，最终评选出年
度一、二、三等奖获奖作品并进行
颁奖。活动现场还举行了2023洛
阳汉服推广年度人物颁奖，发布

了数字AI文创产品。
洛阳首届十佳汉服店、十佳妆

造师于2024年1月14日启动报名，
历经近2个月的线上投票、专家评
审、线下探店等，评选出十佳汉服
店和汉服妆造师20强。当天的决
赛现场，前20强汉服妆造师在规
定时间内，对现场模特进行妆造
创作和解析，由专家评委进行打
分评价，最终产生十佳妆造师。

活动现场还启动了洛阳汉服美
人图鉴摄影大赛，面向全球征集
老城汉服图片、视频作品，大赛将
设专业奖和人气奖，将分别评出
一、二、三等奖并颁发奖品。

洛邑古城全国汉服短视频大赛
年度总决赛举办

争力的重要贡献者，中国超
大规模市场能够为欧洲企
业带来稳定的收入。

一些美西方国家从自
身狭隘利益角度出发，不
惜牺牲世界经济的整体健
康和发展，大肆鼓吹“脱钩
断链”，炒作“中国经济见
顶论”“中国投资伤害别国
市场”等论调，企图打压遏
制中国发展，歪曲中国经
济与世界经济良性互动的
正面叙事。美国知名经济
学家、哥伦比亚大学教授
杰弗里·萨克斯表示，美国
企图将中国排除在美国技
术、金融和市场之外，这种
政策很可能会遭遇严重失
败，并且会自食其果，令美
国经济遭到削弱，美国不
应该试图阻碍中国发展。

中国的发展离不开世
界，世界的发展同样离不
开中国；唱衰中国必将反噬
自身，误判中国就将错失机
遇。中国经济持续高质量
发展，中国式现代化不断
推进，将给世界带来更多
利好。正如英国伦敦经济
与商业政策署前署长罗思
义所说，他不担心美西方
唱衰论调对中国经济的影
响，那些执迷于自己制造
的唱衰叙事的国家，可能
导致自己的不理智，进而丧
失赢得未来的机遇。

算，2023年中国经济增量
超6万亿元人民币，相当于
一个中等国家一年的经济
总量。国际金融论坛报告
显示，2023年中国经济对
全球经济增长贡献率达32
％，是世界经济增长的最
强大引擎。中国经济稳健
前行，在长期发展中形成
了良好稳固的基本面。在
全球经济增长乏力的背景
下，中国内需稳定，通胀保
持低位，制造业增加值连
续14年居世界首位，进出
口规模逆势增长，是全球
经济的稳定器。中国经济

结构不断调整优化，重大
创新成果持续涌现，新旧
动能换挡提速，对世界经
济增长的贡献不仅是量上
的，更是质上的。可以说，
在地缘冲突风险持续升
高、全球整体经济增长预
期进一步减弱的背景下，中
国经济持续向好，为全球
发展不断带来正向、积极
的溢出效应。

中国经济持续增长以及
由此激发的市场潜力，将为
世界各国创造新机遇。中
国中等收入群体超过4亿
人，未来十几年将达到8亿

人，将有力提升全球总需
求。中国是140多个国家和
地区的主要贸易伙伴，关
税总水平降至7.3%，接近
世贸组织发达成员水平。
近五年外商在华直接投资
收益率约9%，在国际上处
于较高水平。中国市场已
成为世界共享的大市场，
欧洲绝大多数企业持续参
与并分享中国经济发展红
利，退出中国被认为是“不
受欢迎的选项”。美国智库
世界大型企业研究会经济
师康斯坦丁诺斯·帕尼察斯
表示，中国仍然是欧洲竞

3月17日，2024瑞昌第四届
乡村花海马拉松在江西省瑞
昌市武蛟乡开跑，此次比赛设
有半程马拉松和欢乐迷你马
拉松，共有来自全国各地的近
5000名选手在金色的油菜花
海中畅跑。

据了解，此次比赛以当地油
菜花最佳观赏点作为赛事的
起终点，途径7个行政村，沿途
展现瑞昌新农村风貌、万亩油
菜花景区、赤湖渔家风光等乡
村魅力，凸显乡村旅游发展新
亮点和新特色。经过激烈角

逐，刘帅夺得男子组半程马拉
松第一名，张艳婷获女子组半
程马拉松第一名。

体育搭台，旅游唱戏。近年
来，瑞昌市坚定不移实施“体
育+”战略，以体育带动三产发
展，深入推进美丽集镇建设，
将美丽集镇迷人的风景线作
为融合乡村振兴与马拉松运动
的纽带，用具有瑞昌特色的文
化历史和体育元素吸引世界各
地优秀运动员来瑞昌体验乡村
赛事、分享运动快乐，进一步
促进对外交流合作。
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Д
окладът за рабо-
тата на прави-
телството,  раз-
гледан от насто-
ящата годишна 
сесия на 14-ото 

ОСНП, привлича внима-
нието на целия свят. Чрез 
него международните ин-
веститори по-ясно разбират 
целите и пътната карта на 
икономическото развитие 
за тази година. 

Понастоящем поради 
недостиг на движеща си-
ла за глобалния икономи-
чески растеж прогнозата 
за тазгодишното икономи-
ческо нарастване на много 
международни институции 
е под 3%, а Китай опреде-
ля ръста на своя БВП на 

около 5%, запазвайки съ-
щото равнище от миналата 
година. Много чуждестран-
ни медии считат, че целта 
на Китай ще бъде да сти-
мулира реализирането на 
модернизацията на стра-
ната до 2035 г. 

Това всъщност отразява 
решимостта и усилията на 
Китай за насърчаване на 
глобалното икономическо 
възобновяване, изтъква Ра-
дио Китай за чужбина. За 
осъществяването на целта 
китайското правителство е 
определило десет основни 
задачи за тази година, в то-
ва число придвижване на-
пред на строителството на 
модерна индустриална сис-
тема, развитие на науката 

и технологията, разширява-
не на вътрешното потреб-
ление и продължаване на 
отварянето към света. 

Сред задачите има и съз- 
даването на „нови качест-
вени производителни си-
ли“, които ще са в центъ-
ра на вниманието. Смята 
се, че това ще бъде сфера  
с огромен потенциал за раз- 
витие, която ще стимули-
ра икономическия растеж. 
Китай ще обръща повече 
внимание на развитието 
чрез иновативен модел. 

Публикуваният през фе- 
вруари „Доклад за бизнес 
средата в Китай“ от Ки-
тайско-американската тър- 
говска палата показва, че 
през 2023 г. 50% от анкети- 

раните американски компа-
нии избират Китай за пър-
вите си дестинации за ин-
вестиции. 

Не е лесно Китай да ре-
ализира тазгодишната цел 
за икономически растеж 
при сегашния фон на изо-
стрена геополитическа кри-
за и слабото глобално ико-
номическо възстановяване, 
но както се казва в докла-
да за работата на прави-
телството, положителните 
условия са повече от труд-
ностите. 

Новото развитие на Ки-
тай предоставя нови въз-
можности на целия свят, 
това е обещанието на стра-
ната, а също така и делова 
практика на Китай.

Светът не трябва да пропуска възможностите 
да се възползва от китайското развитие

„Доклад за бизнес 
средата в Китай“ 
на Китайско-
американската 
търговска палата 
показва, че през 
2023 г. 50% от 
анкетираните 
компании избират 
Китай като първа 
дестинация за 
инвестиции

К

С

итайската търгов-
ска камара към 
ЕС (CCCEU) ко-
ментира, че ре-
зултатът от неус-
пешното гласува-

не на директивата на Съ-
вета на ЕС за „надлежна 
проверка на корпоративна-
та устойчивост (CSDDD)“ се 
възприема като отговор на 
опасенията, широко споде-
ляни от бизнеса. 

Той е свързан с прите-
сненията поради предлага-
ните по политически при-
чини обременяващи про-
цедури по установяване на 

съответствие и прекомер-
ните административни раз-
ходи, които потенциално 
биха могли да произтекат 
от предложените правила 
на директивата CSDDD.

Според съобщение на 
агенция „Ройтерс“ недос-
татъчно представители от 
27-те страни – членки на 
ЕС, са подкрепили дирек-
тивата, за да може тя да 
бъде приета. 

Представители на сво-
бодните демократи в Гер-
мания, които са част от уп-
равляващата там трипар-
тийна коалиция,  са изка- 

зали мнение, че това ще 
натовари бизнеса с преко-
мерна бюрокрация.

В проекта за нови пра-
вила не се посочва директ-
но Китай, но те предвиж-
дат фирмите от ЕС с пове-
че от 500 служители и 150 
милиона евро нетен обо-
рот в световен мащаб да 
извършват подробни оди-
ти на своите доставчици и 
партньори. 

В последния момент, в 
опит да се излезе от за-
дънената улица, Франция 
предложи да бъде вди-
гнат прагът от 500 на 5000 

служители за одитираните 
компании, но и това не по-
лучи подкрепа.

Китай е вторият по го-
лемина търговски парт-
ньор на ЕС, най-големият 
източник на внос и трета-
та по големина дестина-
ция за износ. Ако директи-
вата все пак бъде приета, 
широко разпространеното 
мнение е, че китайските 
компании ще станат важ- 
ни обекти на нейния над-
зор, посочва Радио Китай 
за чужбина.

ъединените щати 
ще помогнат на 
Филипините да 
удвоят фабрики-
те си за полупро-
водници, за да 

избегнат „свърхконцентра-
цията“ в световната верига 
за доставки на чипове, то-
ва заяви американският ми-
нистър на търговията Джи-
на Реймондо на 12 март в 
Манила. 

Преди това тя е каза-
ла, че американските ком-
пании ще инвестират над  
1 млрд. щатски долара във 
Филипините.

Като цяло през изми-
налите години американ-
ските инвестиции в стра-
ната са скромни, често на 
ниво от 1 млрд. долара го-
дишно. След сформиране-
то на новото филипинско 

правителство през юни 
2022 г., за да насърчи своята 
„Индо-тихоокеанска стра-
тегия“, Вашингтон увели-
чи „ухажването“ на Мани-
ла, но размерът на инвес-
тициите му в страната не 
отбелязва ръст. 

Данните показват, че 
през 2023 година Съедине-
ните щати са шестият по 
големина източник на ин-
вестиции във Филипините. 
Капацитетът им все още 
е около 1 милиард долара, 
докато през същия период 
американските инвестиции 
в Тайланд са около 2,3 ми-
лиарда долара. 

Трябва да се отбележи, 
че населението на Филипи-
ните е с 40 милиона души 
повече от това на Тайланд.

Известно е, че ангажи-
ментът на Съединените ща- 

ти за инвестиции във Фи-
липините прилича по-ско-
ро на рисуване на „голя-
ма торта“. 

Струва си да се отбеле-
жи, че по време на посеще-
нието си в страната Джи-
на Реймондо дори запла-
ши, че ще направи всич-
ко необходимо, за да га-
рантира, че „Ние ще има-
ме това, което Китай ня-
ма“ в областта на новите 
технологии като полупро-
водниците. 

Още си спомняме дру-
гото й изявление, в което 
се казва, че „Ако по аме-
риканските пътища се дви-
жат 3 милиона китайски 
автомобила, тогава Пекин 
може да ги изключи едно-
временно“. 

Някои хора в Съедине-
ните щати са като обсебени 

от идеята да се борят сре-
щу Китай, а Филипините 
са подходяща пешка в тех-
ните очи.

За Филипините не е ли 
ясно намерението на Съе-
динените щати? Вероятно 
страната има свои собст-
вени намерения, т. е. да 
се възползва от хегемони-
ята на Вашингтон, за да 
постигне целта си, а тя е 
да нахлува редовно в ки-
тайските рифове Жън‘ай и 
остров Хуанйен и да полу-
чи парче от пая от амбици-
ите на Съединените щати 
да потиснат развитието на 
технологията за полупро-
водници в Китай. 

Ако обаче пожелаете не-
що, което не ви принад-
лежи, в крайна сметка ще 
загубите повече, отколко-
то ще спечелите.

Съветът на ЕС не успя да приеме търговска 
директива, засягаща и Китай

Защо САЩ обещават на Филипините нещо, което 
не им принадлежи

Съветът на 
ЕС не успя да 
приеме търговска 
директива, 
засягащи 
неблагоприятно 
много търгуващи 
с европейските 
страни държави, 
включително 
Китай, който 
е вторият по 
големина търговски 
партньор на ЕС

По време на 
посещението си 
във Филипините 
Джина Реймондо 
дори заплаши, че 
ще направи всичко 
необходимо, за да 
гарантира, че „Ние 
ще имаме това, 
което Китай 
няма“ в областта 
на новите 
технологии като 
полупроводниците. 
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Китай е готов да увеличи още повече потреблението тази година 
чрез интензивно надграждане на оборудвания и актуализиране на 
потребителски стоки. Резултатите в тази сфера ще се определят 
от потреблението на енергия и намаляването на емисии, които 
ще определят и икономическия ръст. Всичко това ще открие 
нови възможности за бизнес операции в кръговата икономика и 
свързаните сектори, коментират експерти и професионалисти от 
бизнес сектора.

Повишаване качеството и нивото на 
потребителските стоки ще е основният  
стимул за икономиката за 2024 г.

Лидерът в производството  
на батерии CATL отчете 44% ръст 
на нетната си печалба да 2023 г.

В

К

ластите ще засилят под-
крепата чрез фискалната 
и финансовата политика, 
а същевременно с това и 
ще използват пълноцен-
но стандартите, включи-

телно потреблението на енергия, 
емисиите и нововъзникващите тех-
нологии, за да насърчат модерни-
зирането на оборудването в секто-
рите като строителство, транспорт, 
селско стопанство, образование и 
здравеопазване. Това ще улесни и 
процеса на актуализирането на ав-
томобили и домакински уреди, ста-
ва ясно на срещата на Държавния 
съвет, която се проведе на 1 март.

Хун Йон, анализатор от Фору-
ма за сближаване на цифровата и 
реалната икономика, заяви, че те-
зи инициативи се очаква да задви-
жат технологичния прогрес, да по-
добрят разпределението на ресурси, 
да стимулират вътрешното търсе-
не. Това ще насърчи надграждане 
на потреблението и ще допринесе 
за зелено и устойчиво развитие на 
индустриалните структури.

„Модернизирането на оборуд-
вания и потребителски продукти 
представят значителни възможнос-
ти за предприятията, фокусиращи 
се на рециклиране, повторна упо-
треба и производство. Тези пред-
приятия трябва да създадат ефек-
тивен механизъм за обратна връз-
ка, за да съобщават проблемите и 
предложенията на производители, 
насърчавайки непрекъснато раз-
витие на екологосъобразното по-
требление. Това също така ще им 
донесе и повече влияние върху па-
зара, заяви Джоу Ми, старши из-
следовател на Китайската акаде-
мия за международна търговия и 
икономика.

омпанията Conte- 
mporary Amperex 
Technology Co., 
Ltd. (CATL) – най- 
големият произ-
водител на авто-

мобилни литиево-йонни ба-
терии в Китай, отчете си-
лен ръст на нетната печал-
ба от 44% за 2023 г.

Нетната печалба, отна-
сяща се към нейните ак-
ционери, се е повишила до 
44,1 милиарда юана (6,21 

милиарда долара) през пе-
риода, се посочва в годиш-
ния отчет на CATL, пода-
ден неотдавна до Шънджън-
ската фондова борса.

През 2023 г. гигантът за 
производство на батерии е 
генерирал приходи от 400,9 
милиарда юана, което е с 
22% повече на годишна ба-
за. Същевременно, 18,4 ми-
лиарда юана са инвестира-
ни в научноизследователска 
и развойна дейност, което 

е увеличение от 18% на го-
дишна база.

Според SNE Research 
обемът на потребление на 
батерии за електрически 
превозни средства (EV) на 
CATL е на първо място в 
света за седем последова-
телни години, като дър-
жи 36,8% от глобалния па-
зар на батерии през 2023 г. 
CATL също така е лидер и 
на пазара на батерии за съх-
ранение на енергия за три 

Неотдавнашният план за дей- 
ствие, одобрен от Държавния съ-
вет за насърчаване на актуализи-
ране на оборудвания и потребител-
ски продукти, даде мощен тласък 
на цялата индустрия на кръговата 
икономика. 

До 2025 г. мащабът на вътреш-
ния пазар за търговия с т. нар. не-
използвани стоки (idle items) над-
хвърли 1 трилион юана (138,9 ми-
лиарда долара) и се очаква да над-
хвърли 3 трилиона юана до 2025 г. 
Стимулирането на желанието на 
потребителите за участие в сдел-
ки с продукти и насърчаването на 
повече хора да участват в такава 
търговия са от решаващо значение 
за по-нататъшното развитие, зая-
ви Дин Дзя, президента на плат-
формата за търговия на вещи вто-
ра ръка „Сиеню“.

„Сиеню“ е ключова онлайн плат-
форма за „рециклиране“ на по-
требителски стоки. Тя предоста-
вя различни решения за търговия 
на вещи втора ръка, включително 

17% ръст на поръчките за мобил-
ни телефони. Източният регион и 
по-младата демографска група са 
довели до циркулацията на неиз-
ползвани стоки. 65% от потребите-
лите на „Сиеню“ са под 35 години.

„Очакваме с нетърпение повече 
мерки, които да стимулират потре-
бителите да заменят старите про-
дукти и да насърчат закупуването 
на по-екологични, енергийно ефек-
тивни продукти. Това значително 
ще увеличи мащаба на циркула-
цията на неактивните елементи и 
ще насърчава кръговата икономи-
ка да навлезе в нов възходящ ци-
къл“, заяви Дин Дзя. 

Дин добавя още, че вече има ко-
личествено измерими стандарти за 
намаляване на въглеродните еми-
сии на „Сиеню“. Въз основа на то-
ва платформата е въвела система 
за отчитане на въглеродните еми-
сии, която записва мащаба за всяка 
трансакция. Миналата година по-
требителите на „Сиеню“ са нама-
лили общо въглеродните емисии с 

3,14 милиона метрични тона екви-
валент на въглища. „Предвиждаме, 
че до 2030 г., с над 1 милиард об-
служвани потребители, „Сиеню“ 
ще доведе до кумулативно намаля-
ване на въглеродните емисии, над-
хвърлящо 55 милиона тона. Ком-
панията ще продължи да използ-
ва цифровите технологии, с което 
да допринесе за кръговата иконо-
мика, за да отговори на призива 
на нацията“, заяви Дин.

Наред с връщане и рециклира-
не на множество превозни сред-
ства с нови енергийни източници, 
в момента има и голямо пазарно 
търсене на рециклиране на бате-
рии. Това представи Джан Тиен-
жън, председател на компанията за 
производство на батерии Tianneng 
Group и депутат на Общокитайско-
то събрание на народните предста-
вители – върховния орган на власт-
та на Китай.

Джан направи предложение до 
ОСНП по време на тазгодишната 
сесия на форума за създаване на 
екологична система, обхващаща це-
лия жизнен цикъл на захранващи-
те батерии. Това включва създава-
не на широка и устойчива мрежа 
за рециклиране, както и платфор-
ма за проследяване на информа-
цията, обхващаща производство-
то, използването и рециклиране-
то на батерии. 

„Усилията са за борба с притока 
на изхвърлени материали за бате-
рии в неформалните пазари, което 
причинява замърсяване на околна-
та среда и представлява пречка за 
безопасността. По този начин ре-
алните действия противоречат на 
първоначалната цел за разработва-
не на нови енергийни източници, 
които да спомагат за постигането 
на устойчиво зелено бъдеще и по-
добряване на околната среда“, ка-
за Джан. Рециклирането на бате-
рии е ефективен метод за намаля-
ване на въздействието върху окол-
ната среда и зависимостта от внос-
ни минерални ресурси, което ще 
допринесе за устойчивото развитие 
на индустрията за зелени автомо-
били, добавя още той.

директни сделки между купувачи 
и продавачи, рециклиране и кон-
сигнация. Платформата вече има 
над 500 милиона потребители, като 
повече от 4 милиона артикула се 
публикуват за продажба всеки ден.

През последната година „Сие-
ню“ отчита 11% ръст на поръчките 
за домакински уреди втора ръка и 

поредни години, с глобален 
дял от 40% през 2023 г.

Компанията, със седа-
лище в град Ниндъ, про-
винция Фудзиен, работи с 

почти всички големи све-
товни производители на 
автомобили, включител-
но BMW, „Фолксваген“, 
„Даймлер“ и „Хонда“.
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Китайската агенция за пилотирани космически полети 
представи плановете си за работата през 2024 г. 
Двете основни направления, в които ще се развива 
дейността на агенцията, са продължаване на мисиите 
на космическата станция „Тиенгун“ и подготовка за 
провеждането на първите пилотирани космически 
полети до Луната. Основните оборудване, екипировка 
и апаратура, включително ракетите носители, 
спускаемите модули и скафандрите на тайконавтите, 
вече са в етап на предварителен дизайн и разработка.

През 2024 г. Китай ще продължи да се развива 
като силна аерокосмическа нация

П
редставител на Китай- 
ската агенция за пило-
тирани космически по-
лети заяви на проведена-
та неотдавна пресконфе-
ренция, че „Китай прави 

стабилни стъпки за изграждане на 
силна аерокосмическа нация. Ета-
път на експлоатация на космиче-
ската станция „Тиенгун“ върви ста-
билно според предварителните пла-
нове, а множество задачи и проек-
ти, свързани с предвидените пило-
тирани полети до Луната, вече са 
в процес на развитие и изследва-
не, като работата върви гладко.“, 
изтъкна представителят

През 2022 г. официално беше 
завършен етапът на изграждането 
на китайската космическа станция 
„Тиенгун“. Тогава започна и етапът 
на експлоатация и развитие, който 
се предвижда да продължи  повече 
от 10 години. За по-малко от две 
години Китай вече успешно завър-
ши две карго мисии за снабдяване 
с товари, две пилотирани мисии от 
серията „Шънджоу“ и две мисии за 
връщане на екипажи на Земята. 
Всичко бе изпълнено с пълен успех 
според предварително подготвени-
те планове. Към момента членове-
те на екипажа на мисията „Шън-
джоу-17“, които от края на ноем-
ври са на борда на китайската кос-
мическа станция, са в отлично фи-
зическо здраве и продължават да 

изпълняват задачите си. Предвиж-
да се те да се завърнат обратно на 
Земята в края на следващия месец.

На пресконференцията бяха 
представени и следващите две пило-
тирани мисии, които се предвиждат 

космически полети са над 150 из-
следователски и практически при-
ложими проекта за космически на-
уки, които към момента текат, бла-
годарение на големия брой спът-
ници и апарати, изстреляни в зем-
на орбита. 

Те обхващат области като физи-
ка, микрогравитация, нови косми-
чески технологии и др. и постигат 
сериозни резултати, които вече се 

В мегаполиса Тиендзин пуснаха 
първия интелигентен път

П
ървата магистрала за 
интелигентни превоз-
ни средства (ICV) в 
Тиендзин започна да 
работи в демонстра-
ционен режим в квар-

тал Баоди. Дългият 11,3 км път 
свързва високоскоростната жп га-
ра в Баоди с Научния и техноло-
гичен център Beijing-Tianjin Science 
and Technology City. Интелиген-
тен автобус, движещ се със ско-
рост от 70 км в час, преминава 
по тази магистрала с пет спир-
ки само за 18 минути.

Пътят е оборудван с облач-
на система за управление, коя-
то позволява координирано на-
блюдение, планиране и взема-
не на решения за интелигентни 
превозни средства, както и на-
блюдение на превозни средства в  
реално време.

Всичките 19 кръстовища по 
този път са оборудвани с интели- 

гентна система за управление на 
светофарите. Това дава приоритет 
на обществения транспорт, което 
значително намалява времето за 
пътуване с автобус.

Проектът предлага безопас-
ни и удобни услуги за общест-
вен транспорт както на жители-
те на индустриалния град, така 
и на районите в близост до пътя.

прилагат в редица сфери на живота.
В публикувана на 26 февруари 

Синя книга за дейностите на Ки-
тай в областта на аерокосмическата 
наука и технологии 2023 се казва, 
че страната планира да осъществи 
рекордните до момента близо 100 
изстрелвания на апарати в Космо-
са през 2024 г. В тези около 100 ми-
сии ще бъдат изпълнени поредица 
от ключови инженерни задачи, за 
да се помогне на китайската кос-
мическата станция да влезе в нор-
мален режим на работа и да се на-
сърчи четвъртата фаза от програ-
мата за проучване на Луната. Ос-
вен това ще се развива и паралел-
но секторът за търговски изстрел-
вания, при които частни компании 
ще започнат да взимат все по-го-
лямо участие в работите и проек-
тите както за комуникационни и 
научни спътници, така и евентуал-
но за други важни задачи.

Разбира се, най-интересно към 
момента е планираното първо каца-
не на китайски екипаж на повърх-
ността на Луната, което трябва да 
бъде реализирано до 2030 г. Към 
момента всички основни апаратури 
и оборудвания, които ще бъдат из-
ползвани в тази насока, включител-
но ракетата носител „Чанджън-10“, 
пилотираният космически кораб от 
ново поколение „Мънджоу“, спуска-
емите модули „Ланюе“ и скафанд-
рите на екипажа са вече в етап на 
предварителен дизайн и разработка 
съгласно предварителните планове.

„Китай винаги е поддържал 
принципите на мирното използ-
ване на Космоса, включващо ра-
венство и взаимна изгода, както и 
общо развитие. В бъдеще ще про-
дължим да развиваме проекти за 
международно сътрудничество с ор-
ганизации като Службата на ООН 
за космическите въпроси,“ заявя-
ват специалистите от Китайската 
агенция за пилотирани космиче-
ски полети. 

Те изтъкват, че Китай желае да 
сподели постиженията си от разви-
тието на своите пилотирани косми-
чески полети със страните по света, 
особено с развиващите се страни, 
за съвместно насърчаване на раз-
витието на космическите техноло-
гии в световен мащаб. С това стра-
ната ще дава положителен принос 
за мирното използване на Космоса 
в полза на цялото човечество, ко-
ментира Радио Китай за чужбина.

до края на 2024 г. Вече са избрани 
специалистите, които ще бъдат част 
от „Шънджоу-18“ и „Шънджоу-19“ 
и те преминават интензивно обу-
чение. Освен това ще бъдат изпъл-
нени и два карго полета за изпра-
щане на допълнително товари, обо-
рудване и провизии към космиче-
ската станция.

Друга важна част от работата на 
Китайската агенция за пилотирани 

Китай планира през 2024 г. Китай планира през 2024 г. 
да осъществи рекордните  да осъществи рекордните  
до момента близо  до момента близо  
100 изстрелвания  100 изстрелвания  
на апарати в Космоса  на апарати в Космоса  

През 2022 г. беше През 2022 г. беше 
завършено изграждането завършено изграждането 
на космическа станция на космическа станция 
„Тиенгун“ и от тогава тя „Тиенгун“ и от тогава тя 
е в експлоатация за е в експлоатация за 
следващите 10 години следващите 10 години 

Страницата подготви  
Любомир МИХАЙЛОВ
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Два града илюстрират жизнеността  
на китайските пазари на едро

Б
изнес дейности-
те на пазарите за 
търговия на едро 
в Китай, показа-
тел за икономи-
ческите тенден-

ции, се върнаха към пре-
дишните си оживени нива, 
възвестявайки по-широко-
то икономическо възстано-
вяване на страната.

Известен като един от 
най-големите центрове за 
производство в света, Ки-
тай е дом на широк спек-
тър от пазари на едро. Сред 
тях от голямата конкурен-
ция се открояват два града 
със свои отличителни чер-
ти, заемайки своето място 
сред глобалните центрове 
за международна търговия. 

Град Иу, въпреки че е 
сравнително малък град 

в източната китайска 
провинция Джъдзян, 

след усилено развитие за 
последните десет години 
вече е известен в целия 

свят като „световния 
супермаркет“. 

В момента Иу предлага 
близо 2,1 милиона видове 
стоки, които се доставят до 
почти всяко кътче на зем-
ното кълбо, като същевре-
менно е домакин на над 15 
000 търговци от повече от 
100 страни и региони.

На около 800 км от 
Иу, Лини, по-малко 

забележим вътрешен град, 
разположен в провинция 
Шандун в Източен Китай, 

също започва да се 
отличава в индустрията за 

търговия на едро. 
Домакин на почти всич-

ки категории на средства на 
производство, градът е из-
градил най-големия профе-
сионален пазарен клъстер 
на едро. През изминалата 
година бе пуснат в експло-
атация маршрутът на то-
варните влакове, свързващ 
Иу и Лини. Той ще насър-
чи по-тясната връзка между 
градовете и ще помогне на 
повече стоки, произведени 
в Китай, да достигнат оста-
налия свят. Въпреки значи-
мото намаляване на търсе-
нето в световен мащаб, ки-
тайските търговци успешно 
преструктурираха своя биз-
нес и успяха да запазят во-
дещата си позиция в гло-
балния бизнес. 

Дори и в студа на зи-
мата, международният тър-
говски пазар Иу остава за-
ет, претъпкан с търговци от 
страната и чужбина, кои-
то проучват съкровищни-
ца от бизнес възможнос-
ти там. „Понякога посре-
щам 10 групи клиенти на 
ден, толкова сме заети“, каз-
ва Джан Дзин, която про-
дава чадъри. Продажбите 
на нейната компания са 

регистрирали 30 процен-
тов ръст на годишна база 
през 2023 г. докато поръки-
те за тази година също не 
намаляват. 

Възстановяването  
на обема на търговията 

представя доброто 
състояние  

на целия пазар в Иу. 
През миналата година 

повече от 200 хиляди ду-
ши са посещавали търгов-
ския център средно на ден, 
което е връщане към нивата 

момента 106 предприятия 
от веригата за доставка на 
електронната търговия са се 
установили в района, като 
средният обем на транзак-
циите на ден надхвърля 5 
милиона юана. 

През 2023 г. общият 
обем на търговията на 

град Лини надхвърли 610 
милиарда юана, а онлайн 

продажбите на дребно 
скочиха с 35% на годишна 

база и са вече близо 61 
милиарда юана. 

Процъфтяващата търго-
вия с малки стоки не само 
стимулира производството, 
но и тласка местните индус-
трии към подобряване на 
технологиите и по-високи 
нива на добавена стойност.

Zhejiang Jieerke Solar 
Technology Co Ltd е отличен 
пример в това отношение. 

логистична мрежа и доста-
тъчните източници на то-
вари в Лини се комбини-
рат, за да осигурят непре-
късната и точна работа на 
товарните превозни сред-
ства, намалявайки времето 
за чакане. Това коментира 
Сюе Йон, официално лице 
на търговското бюро в Ли-
ни. „Това означава, че раз-
ходите за доставка от Ли-
ни са с 20% до 30% по-ни-
ски от средните за страна-
та“, добавя той. Лини е клю-
чов възел на мултимодал-
на транспортна мрежа от 
железопътни линии и ави-
окомпании, които го свърз-
ват с останалия свят.

Разглеждайки безброй 
възможности на чуждес-
транните пазари, китайска-
та индустрия за търговия 
на едро, белязана от тра-
диционни модели за про-
дажби и дистрибуция, ус-
корява темпото си в стре-
межа си да стане глобал-
на. От инициирането на 
Transport International Router 
(TIR transport services) до 
ускоряване на изграждане 
на задгранични складове, 
Лини, който бе считан за 
вътрешно-ориентиран па-
зар, работи усилено, за да 
развива задморските си па-
зари. Лини поставя акцент 
както върху „въвеждането в 
страната“ така и върху „из-
лизане в чужбина“. Благода-
рение на неговите напред-
нали канали за покупки в 
чужбина, клиентите в тър-
говския пазар в Лини мо-
гат да купуват продукти от 
повече от 80 страни, вклю-
чително Русия, Германия, 
Франция и Австралия. 

Иу, който вече е значи-
телен глобален експортен 
център, също не бездейства. 
В условията на крехко гло-
бално търсене много тър-
говци от Иу се отправиха 
към дестинации в чужбина, 
за да настигнат стари прия-
тели и да се срещнат с но-
ви клиенти, стимулирайки 
търговията и инвестициите 
на задграничните пазари.

Благодарение на 
инициативата „Един 

пояс, един път“ Иу 
навлезе в нова фаза на 

глобализация. 
Символично събитие в 

това отношение е иниции-
рането на коридора „Иси-
ноу“ (Yixin‘ou), връзка меж-
ду Иу, Синдзян и Европа. 
Този маршрут е дълъг бли-
зо 13 052 км и свързва Иу 
с европейския стоков цен-
тър на Мадрид през Синд-
зян. Към декември 2023 го-
дина броят на контейнери-
те за внос и износ, доставе-
ни чрез „Исиноу“, надхвър-
ли 188 000. В момента съ-
ществуват 25 маршрута, об-
хващащи 160 града в над 50 
страни и региони.

Базираният в Иу 
производител на соларни 

модули предлага 
над 100 вида нови 

енергийни продукти като 
фотоволтаични панели, 
слънчеви хладилници и 

литиеви батерии. 
Лин Дзенсюн, член на 

компанията, заяви, че Иу 
има очевидно предимство 
по отношение на съотно-
шение цена качество. Лин 
добави също, че през мина-
лата година продажбите на 
компанията са се увеличи-
ли с 20% на годишна база, 
като тя вече работи с парт-
ньори от Африка до Близ-
кия изток, Централна Азия 
и Южна Америка.

В резултат на усилия-
та за култивиране на ново-
възникващите индустрии, 
Иу успя да развие два про-
цъфтяващи производстве-
ни клъстера на информа-
ционната оптоелектроника 
и автомобилната промиш-
леност, като производство-
то на всеки достига 100 ми-
лиарда юана. 

За Лини бумът в 
търговията с малки стоки 

също е значителен, 
в продължение на някол-
ко десетилетия превръщай-
ки донякъде изолирания въ-
трешен планински град в 
международен логистичен 
център. Развитата търговска 

от 2019 г. Официалните дан-
ни показват, че през първи-
те 11 месеца на 2023 г. обе-
мът на търговията на паза-
ра е надхвърлил 200 мили-
арда юана (28.15 милиарда 
долара), което е с 13% по-
вече на годишна база.

По същия начин про-
дажбите на пазара на ед-
ро в Лини също отбеляз-
ват силен ръст през мина-
лата година, като търговци-
те активно прегърнаха ера-
та на електронната търго-
вия и предаванията на жи-
во. „Електронната търговия 
на живо значително разши-
ри радиуса на продажбите 
на търговския пазар в Ли-
ни, подобри производство-
то, продажбите, логистиката 
и други връзки на верига-
та за доставката“, заяви Дзя 
Ханджоу, мениджър на ба-
за за електронна търговия 
в града. Той добавя, че до 
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о да започнем 
подред с ези-
ка на цифрите 
и фактите. Ган-
су е с площ от 
454 000 кв. км и 

по-голямата част от земе-
делските земи в региона са 
на повече от 1000 метра над 
морското равнище. Провин-
цията се намира между Ти-
бетското плато и известно-
то Льосово плато. На се-
верозапад граничи с Мон-
голия, на север с Вътреш-
на Монголия и Нинся-ху-
ейския автономен регион, с 
Шънси – на изток, със Съ-
чуан на юг, и Синдзян – на 
запад. Голямата Жълта ре-
ка преминава през южната 
част на провинцията. Тук 
се намира и географският 
център на Китай, увекове-
чен от Паметник на Цен-
търа на страната. 

Провинцията е сравни-
телно слабо заселена и там 

Н

Ако сте чели или чували за страховитата 
пустиня Гоби – това е провинция Гансу. Ако 
знаете за великата Жълта река, дарявала 
хилядолетия живителна влага на милиони 
китайци по нейните брегове – това също е 
Гансу. Ако се питате къде са най-големите 
залежи в Поднебесната от никел, кобалт, 
волфрам и др. – отговорът отново е 
провинция Гансу. Там се намира и един от 
космодрумите, от които Китай изпраща 
своите космически спътници.
И още нещо, ако се интересувате откъде е 
почнала китайската държавност преди цели 50 
века – това също е провинция Гансу.

Гансу има полупустинен 
до сух, остро-континента-
лен климат, с топло до горе-
що лято и студени до много 
мразовити зими. Повечето 

от валежите падат през лет-
ните месеци. Въпреки то-
ва, поради изключителна-
та си надморска височина, 
някои райони са пример за 

Столицата Ланджоу,  Столицата Ланджоу,  
разположена на двата бряга разположена на двата бряга 
на Жълтата рекана Жълтата река

Гансу – важен център  Гансу – важен център  
по историческия „Път на коприната“по историческия „Път на коприната“

субарктичен климат и зим-
ните температури там па-
дат до -40 градуса.

В праисторически  
времена Гансу е средище 

на редица неолитни 
култури. 

Културата Дадиуан, от 
която са открити много 
археологически значими 
артефакти, процъфтява в 
източния край на провин-
цията в периода от около 
6000 до около 3000 г. пр. 
н. е. Културата Мадзя‘яо и 
част от културата Ция съ-
що се зараждат в Гансу от 
3100 до 2700 г. пр. н. е. и съ-
ответно от 2400 до 1900 г.  
пр. н. е.

Коренното население – 
юеджите, първоначално е  

живяло в крайната западна 
част на Гансу, докато не е 
принудено да емигрира за-
ради хуните около 177 г. пр. 
н. е. Държавата на динас-
тия Цин – по-късно основа-
тел на Китайската империя, 
се е развила в югоизточна-
та част на Гансу, по-специ-
ално в района Тиеншуей.
Въпреки разрастването на 

икономиката в Гансу 
в последните години, тя не 
може да достигне равнище-
то на останалата част на 
Китай. Номиналният БВП 
на провинцията за 2017 г. е 
около 767,7 милиарда юа-
на (113,70 милиарда щатски 
долара) и 29 326 RMB (4343 
щатски долара) на глава от 
населението. 

живеят над 26 милиона ду-
ши предимно от народност-
та хан. Седемдесет на сто от 
жителите все още обитават 
селските райони. 

Изглед към моста Джоншан Изглед към моста Джоншан 
от планинския парк  от планинския парк  
Байта в ЛанджоуБайта в Ланджоу

Търговски център в ЛанджоуТърговски център в Ланджоу
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Селското стопанство
поради лошите природни 
условия, като безводието не 
е много развито и включва 
главно памук, ленено мас-
ло, царевица, пъпеши, про-
со, пшеница и други. Ган-
су е известен и като източ-
ник на диви лечебни бил-
ки, които се използват в ки-
тайската медицина.

Сред най-важните 
източници на  

енергия в Гансу 
са водните ресурси като 
Жълтата река и други въ-
трешни речни водосбор-
ни басейни. Провинцията 
е на девето сред място в 
Китай по годишен потен-
циал на водноелектрически 
централи, които произвеж-
дат 1724 гигавата годишно. 
В провинцията са построе-
ни двадесет и девет водное-
лектрически централи, вся-
ка от които може да генери-
ра минимум по 30 гигавата. 

Запасите от въглища в 
Гансу се оценяват на 8,920 
милиарда тона, а на нефт – 
700 милиона тона. Налице 
е също така добър потен-
циал за вятърна енергия и 
развитието на фотоволта-
ични централи.

Тук може би е мястото 
да отбележим, че в провин-
цията се води упорита борба 
срещу разширяването на пу-
стинните зони. В ход е осъ-
ществяването на проект на 
Азиатската банка за разви-
тие и Администрацията на 
държавното лесничейство 
на Китай за реставриране 

с историческа ценност. През 
август 2006 г. е открит ра-
нен вид хартия, изписан с 
китайски йероглифи и да-
тиран някъде около 8-и век 
пр. н. е. 

Най-интересните обекти, 

манието на китайци и чуж-
денци в последно време, е 
мащабният проект за Лан-
джоуския нов район (ЛНР). 
Районът, разположен север-
но от мегаполиса, през ав-
густ 2012 г. става петият нов 
район на национално рав-
нище и ще се превръща в 
полюс, двигателят на ико-
номическия растеж на та-
зи част от огромната стра-
на, важна промишлена ба-
за, солидна стратегическа 
платформа за усвояването 
на този регион на Китай.

Разположена  
по „Пътя на коприната“, 

провинцията е икономиче-
ски важна област, а освен 
това важен път за културен 
обмен. Храмовете и будист-
ките пещери, като тези в 
Могао (Пещерите на хиля-
дата Буди) съдържат артис-
тично оформени стенописи 

на екосистемите по проте-
жение на „Пътя на копри-
ната“ – проект, за който са 
предвидени 150 млн. долара.

Ланджоу – старият и 
новият град

Естествено, както всичко 
в Китай и средоточието на 
провинция Гансу – столица-
та Ланджоу, е град с много-
вековна история. Той фигу-
рира в картите на региона 
още от времето на динас-
тията Цин 

В наши дни Ланджоу 
е съвременен мегаполис с 
над четири милиона насе-
ление и територия от 1300 
кв. км (заедно със сателит-
ните селища). Той е извес-
тен промишлен, образова-
телен и културен център. В 
столичния град има три го-
леми университета, редица 
научни институти, колежи.

Това, което привлича вни- 

преди опасната пустиня Та-
кламакан. Там те се моле-
ли в пещерите Могао за без-
опасно пътуване и на връ-
щане носели богати дарове. 

Известните пещерни 
храмове Могао 

се намират близо до град 
Дунхуан и са един от най- 
интересните обекти в Ки-
тай, включени в Списъка 
на ЮНЕСКО. Там има уни-
кални образци на будист-
ко изкуство. Първоначал-
но е имало около хиляда 
пещерни храма, но сега са 
запазени 492. Всеки храм 
има голяма статуя на Буда 
или Бодхисатва и картини 
на религиозни сцени. 

първият проход в западния 
край на Великата стена, та-
ка че си е спечели името 
„Първият и най-великият 
проход под небето“.

Твърди се, че допълни-
телна тухла лежи на перваза 

над една от портите. Една 
легенда гласи, че отговор- 
ният служител помолил 
строителите да изчислят 
колко тухли ще бъдат из-
ползвани и когато проек-
тът бил завършен, остана-
ла само една тухла. 

Пътят на коприната  
и град Дунхуан 

Историческият път на коп-
рината започва от Чан‘ан 
(днешен Сиан) и стига до 
Константинопол, като за-
дължително минавал през 
град Дунхуан, разположен 

Известните пещерни храмове Могао Известните пещерни храмове Могао 

Национален геопарк Джанйе Данся Национален геопарк Джанйе Данся Проходът Дзяюгуан  Проходът Дзяюгуан  
на Великата стена на Великата стена 

Манастирът Лабран Манастирът Лабран 

Пещерите Майдзишан  Пещерите Майдзишан  
(Maijishan) (Maijishan) 

които трябва да посетите, 
е практически невъзмож-
но да се изброят подробно-
то в рамките на един жур-
налистически материал, но 
ще си позволя да спомена 
само някои от тях. 

Проходът Дзяюгуан  
на Великата стена 

Проходът е най-големият 
и непокътнат проход или 
по-точно вход на Великата 
стена. Построен е в нача-
лото на династия Мин, ня-
къде около 1372 г. 

Проходът Дзяюгуан е 
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След началото на реформите през 1978 г. в цял Китай може да се види значителната 
трансформация в резултат на наистина грандиозния икономически растеж 

Евгений Дончев като кореспондент на БТА в Пекин

Евгений ДОНЧЕВ е един от мнозината българи, свързали 
съдбата си с Китай. Той е журналист международник, 
владеещ китайски език, който бе кореспондент на БТА 
в Пекин от 1986 до 1991 г., след което работи в редица 
вестници и списания. През 2004 г. бе удостоен с наградата 
на СБЖ за печатни медии. През 2022 г. издава книгата 
„Китай отвътре“. В нея авторът разказва като очевидец 
и анализатор за събитията в Китай и за двустранните 
отношения. В интервю за в. „Китай днес“ Евгений Дончев 
споделя мисли за Китай, какъвто е бил преди повече 
от 30 г., какъвто е и сега, както и за отношенията в 
стратегическия триъгълник Китай – Русия – САЩ.

Глобалната икономическа мощ на Китай  Глобалната икономическа мощ на Китай  
ражда глобални инициативиражда глобални инициативи

– Г-н Дончев, Вие бя-
хте кореспондент на БТА в 
Пекин в бурни времена за 
Китай и света. Вие сте ки-
таист, което Ви дава въз-
можност да прониквате 
в по-голяма дълбочина в 
случващото се в Китай в 
миналото и сега. Какво се 
промени в Китай и в роля-
та му в света от 80-те годи-
ни на миналия век до днес?

– През 2002-ра, 11 г. след 
като бях закрил бюрото на 
БТА в Пекин, посетих от-
ново Китай с делегация на 
СБЖ. Шокът започна още 
след кацането. Навремето 
пътят до летището бе 2-лен-
тов, отчайващо тесен за ог-
ромния още тогава трафик. 
Посрещна ни магистрала с 
по 3 ленти в двете посоки, 
изградена само за около 1 
г., допълнена с още две в 
навечерието на Олимпиа-
дата през 2008 г., с откло-
нения към 4-ти и 5-и око-
ловръстен пръстен (навре-
мето се строеше едва тре-
тият). Подобна трансфор-
мация можеше да се види 
почти в цял Китай или по-
не в градовете в резултат на 
наистина грандиозния ико-
номически растеж в про-
дължение на десетилетия-
та след началото на рефор-
мите през 1978 г. Тя е функ-
ция на основни принципи, 
останали непроменени до 
днес – котката да си лови 
мишки независимо дали е 
черна, или бяла, външната 
политика да служи на ико-
номическия просперитет на 
все по-голяма част от насе-
лението, за да не се стигне 
до трусове, както в края на 
80-те години.

– Президентът на Ки-
тай Си Дзинпин е начело 
на страната вече над 10 г. 
Каква е неговата роля ка-
то лидер в развитието на 
КНР? Как сега външната 
политика на Пекин корес-
пондира с решаването на 
глобалните проблеми, кои-
то в последно време ста-
ват все по-сложни на фо-
на на войните в Украйна и 
в Близкия изток, растящо-
то международно напреже-
ние и неблагоприятното от-
ражение върху световната 
икономика? 

– След смъртта на Мао 

връзки с Китай, в които в 
подем е главно търговията, 
а се пренебрегват големите 
възможности за инвести-
ции в различни проекти?

– Унгария единствена от 
ЕС бе представена от лиде-
ра си Виктор Орбан на 17 
октомври 2023 г. в Пекин 
на третия форум „Един 
пояс, един път“. И постиг-
на своето – гаранцията на 
Китай, че строителството 
в рамките на инициатива-
та на 350-километровата жп 
линия Будапеща – Белград 
ще бъде завършено въпре-
ки някои проблеми. Само 
че България не е Унгария, 
която си има своя китайска 
политика напук на Брюк-
сел. Същото важи и за Пол-
ша. Но София, особено през 
последните 2 г., не проявя-
ва никаква активност за съ-
трудничество с Китай в об-
щи проекти и инвестиции, 
се казва в неотдавнашен до-
клад на фондация „Фридрих 
Науман“ и Софийския фо-
рум за сигурност. Затова и 
втората световна икономика 
е извън първата 20-ица на 
инвеститорите у нас. Добре 
е, че поне търговията дос-
тигна връх от 4,1 млрд. до-
лара за 2022 г.

– Китай от около десе-
тина години е втората след 
САЩ икономическа сила в 
света, която според прогно-
зите скоро ще стане първа. 
Как в тази обстановка се 
развиват отношенията на 
КНР с другите две светов-
ни сили – САЩ и Русия? 
От отношенията в този ге-
ополитически триъгълник 
много зависят мирът и си-
гурността в света.

– През 2023 г. КНР бе 
втора в света по номинален 
БВП – 17,9 трлн. долара при 
26,9 трлн. долара на САЩ, 
но по БВП като паритет на 
покупателната способност 
води още от 2016 г. Вашинг-
тон не може да търпи по-
добно предизвикателство и 
налага всевъзможни санк-
ции. Връзките на Пекин с 
Москва не съдържат пово-
ди за напрежение, а напро-
тив, развиват се при взаим-
на изгода. 

Войната в Украйна и на-
прежението в Близкия из-
ток обаче внасят допълни-
телна острота в руско-аме-
риканско-китайските от-
ношения. В съответствие 
с външнополитическата си 
доктрина Пекин не заема 
страна, залага на т. нар. ме-
ка сила и настоява за мир-
но решаване на конфликти-
те. Затова КНР се очерта-
ва като силен стабилизиращ 
фактор в геополитическия 
триъгълник.

Любомир МИХАЙЛОВ

Дзедун през 1976 г. Китай 
не е имал друг върховен ли-
дер с толкова силна власт 
в партията, армията и дър-
жавата (Дън Сяопин кон-
тролираше единствено ар-
мията). Теоретичният при-
нос на Си Дзинпин – „Ки-
тайската мечта“ или идеите 
за социализъм с китайски 
характеристики в новата 
ера, бе вписан наред с то-
зи на Мао и Дън в партий-
ния устав и конституцията 
на КНР. Освен това в нача-
лото на втория му мандат 
като държавен глава през 
2018 г. парламентът отмени 
конституционното ограни-
чение за президента и ви-
цепрезидента да бъдат из-
бирани за повече от 2 пет-
годишни периода.

Най-важното решение 
в социалната област при 
управлението на Си Дзин- 
пин е отмяната през 2016 г. 
на политиката на 1 семей-
ство – 1 дете, която след въ-
веждането й от Дън Сяопин 
през 1979 г. ограничи раж-
даемостта, но и доведе до 
застаряване на населението 
(18,7% над 60-годишна въз-
раст през 2020 г.), съответ-
но повече разходи за пен-
сии, социално осигуряване 
и др. През май 2021 г. пък 
бе разрешено на семейства-
та да имат по 3 деца. При-
чината – за  2020 г., при 
последното преброяване на 

населението, раждаемост-
та е била 10,48 на 1000 – 
най-ниската от създаване-
то на КНР през 1949 г. 

– Сред няколкото важ- 
ни глобални инициативи 
на Китай „Един пояс, един 
път“ се отличава с видим 
резултат. На какво според 
Вас се дължи утвърждава-
нето му като нова форма 
на икономическо сътрудни-
чество в света?

– Сред най-големите за-
слуги на Си Дзинпин в ико-
номиката е глобалната ини-
циатива „Един пояс, един 
път“, лансирана през октом-
ври 2013 г., която включва 

страните по древния „Път 
на коприната“, както и по 
морския коридор от Азия, 
през Африка до Европа. За 
първите 10 г. стойността им 
по данни на Синхуа е 380 
млрд. долара, от които 240 
млрд. долара са от Китай, 
а търговията между азиат-
ския гигант и въпросни-
те партньори е достигнала  
19,1 трилиона долара.

– Използва ли България 
потенциала на „Един по-
яс, един път“ за икономи-
ческото и инфраструктур-
ното си развитие? Какво 
най-вече ни пречи да раз-
виваме икономическите 

инфраструктурно развитие 
и инвестиции в около 150 
страни и 30 международ-
ни организации. Оценява 
се на около 21 трлн. дола-
ра, когато бъде завършена 
през 2049 г. за 100-годиш-
нината от създаването на 
КНР. Същността й е улесня-
ване на свободната търговия 
чрез китайски, но и мест-
ни инвестиции в проекти в 

75 години дипломатически отношения България – Китай
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ови качествени произ-
водителни сили. Това е 
една от новите ключови 
формулировки, които се 
появиха след ежегодни-
те сесии на Национал-

ния комитет на Китайския наро-
ден политически консултативен съ-
вет (НК на КНПКС) и на Общо-
китайското събрание на народни-
те представители (ОСНП). От те-
зи нови производителни сили ще 
се определя ходът на икономика-
та за идната година, развитието и 
имплементацията на технологии-
те и иновациите, култивирането на 
квалифицирани таланти и какво ли 
още не. Но какво всъщност са те-
зи т. нар. нови качествени произ-
водителни сили и защо са толкова 
важни? Нека се опитаме с прос-
ти думи и практически примери 
да обясним какво се крие зад та-
зи нова идея.

Въпреки че звучи като изцяло 
политически термин, всъщност „но-
вите качествени производителни 
сили“ ще са основата на развитие-
то на секторите, свързани с наука, 
технологии и иновации не само за 
2024 г., но и занапред. Най-просто 
казано, концепцията е насока, коя-
то ще бъде използвана за модерни-
зиране на индустриалната система 
на Китай за преодоляване на реди-
ца външни и вътрешни предизвика-
телства. Това ще се постигне глав-
но чрез технологични иновации. 

На практика ще се търси усъвър-
шенстване и напредък на произ-
водителността във всички секто-
ри на икономиката, но и импле-
ментирането на този възход и във 
възможно най-много сфери от со-
циалния живот.

Китай търси качество, а не ко-
личество. И това не е отскоро. То-
ва ясно личи в невероятните по-
стижения на страната в множество 
сектори на икономиката, подкрепя-
ни от научно-технологичното раз-
витие – изкуствен интелект, зеле-
но развитие, дигитална икономи-
ка и др. За развитието на нови ка-
чествени производителни сили се 
изисква резултатно използване на 
иновациите за надграждане над съ-
ществуващи промишлени вериги и 
вериги за доставки. 

Но не трябва и да се мисли, че 
това е нова инициатива, която те-
първа ще започва да бъде прилага-
на в страната. Всички тези проце-
си, за които говорим, вече от мно-
го години наред се прилагат и ра-
ботят успешно. Стратегически но-
вовъзникващи индустрии, фокуси-
рани върху информационни техно-
логии от следващо поколение, био-
технологии, нова енергия, нови ма-
териали, оборудване от висок клас, 
нови енергийни превозни средства, 
опазване на околната среда, аеро-
космическо, морско оборудване и 
много други, всъщност показват 
невероятни резултати в последните 

Н

Новите качествени Новите качествени 
производствени производствени 
сили зависят от сили зависят от 
развитието на развитието на 
технологиите и технологиите и 
иновациитеиновациите

десет години. Всичко това са секто-
ри на икономиката, които изцяло 
разчитат на технологичното разви-
тие за поддържане на резултатност 
и конкурентоспособност. Техният 
дял за брутния вътрешен продукт 
на Китай по последни данни е це-
ли 17%. Китай залага на авангард-
ните технологии и индустриалната 
трансформация за своето бъдеще.

През последните повече от де-
сет години Китай има невероят- 
ни постижения в много сфери на 
икономиката и социалния живот, 
свързани с технологиите и иноваци-
ите. Китай е на първо място в све-
та по използване на възобновяеми 
енергийни източници и по произ-
водство на зелени електрически ав-
томобили, а изчислителната мощ-
ност на Китай се увеличава с 30% 
годишно, като по обща мощност 
страната се нарежда на второ мяс-
то в света. Китай е на 12-о място 
в класацията на Глобалния инова-
ционен индекс и много други. Мно-
жество сектори на икономиката на 
страната вече са тотално преобра-
зени, използвайки нови техноло-
гии, зелени решения, безпилотни 
автомобили. Земеделието, минна-
та индустрия, енергетиката, мно-
жество производство, търговията, 

управлението на бизнес процеси-
те – всички тези сектори и индус-
трии разчитат именно на нововъз-
никващи технологични решения.

Реалният успех и постигането 
на работещи нови качествени про-
изводителни сили изисква непре-
къснати пробиви в науката и тех-
нологиите. Всичко това ще работи 
за стимулиране на индустриална-
та трансформация и постигане на 
едно по-добро устойчиво бъдеще. 
Също толкова важно е задълбоча-
ването на реформите, премахване-
то на пречките пред тях, модерни-
зирането на управлението в раз-
лични съответни структури и др. 
Важни са и подкрепата и силното 
сътрудничество с частния сектор, 
който винаги е бил източникът на 
най-много иновации и работещи 
практични решения. Процесът не 
е лесен, но Китай, централните и 
местните власти, частните компа-
нии и всички други свързани игра-
чи са готови да работят за пости-
гане на целта. Новите качествени 
производителни сили ще се пре-
върнат в основен двигател на ки-
тайската икономика, играейки ре-
шаваща роля във визията на Китай 
да се превърне във модерна техно-
логична страна.

т 2023 г. насам 
много китайски 
продукти за кра-
сота стават все 
по-популярни в 
чужбина, като 

например вече завоюваха 
стабилен пазарен дял в Япо-
ния, Южна Корея и Югоиз-
точна Азия. Анализатори на 
индустрията коментират, че 
китайската козметика има 
голям потенциал за разви-
тие и в редица други реги-
они по света.

Данните на национални-
те митници показват, че го-
дишната стойност на износа 
на козметика през 2023 г. е 
26,37 милиарда юана, кое-
то е увеличение от 39,3% 
на годишна база. Експер-
ти в индустрията казаха, че 
през последните две годи-
ни много китайски козме-
тични продукти са напра-
вили добър старт в чужби-
на благодарение на своите 

О
Китайската козметика с изключителен Китайската козметика с изключителен 
потенциал на международните пазарипотенциал на международните пазари

китайски елементи, добра 
цена и развита трансгра-
нична електронна търговия. 
Понастоящем обаче пътят 
на китайската козметика в 
чужбина е все още в нача-
лен етап. В сравнение с го-
лемите международни мар-
ки все още има да се из-
върви дълъг път по отно-
шение на изследванията и 

разработките, дизайна, мар-
кетинга, изграждането на 
канали за пласиране и т. н.

Много експерти от ин-
дустрията също коменти-
рат, че категориите, в кои-
то китайските продукти за 
красота се изнасят в чуж-
бина, са в областта на ко-
зметиката и като доминират 
нововъзникващите марки. 

Достъпните цени, диферен-
цираните и прецизни мар-
кетингови стратегии на ки-
тайските продукти им поз-
волиха да пробият на паза-
рите в други държави.

През последните години, 
с непрекъснати инвестиции 
в изследванията и разработ-
ките, много китайски ко-
зметични марки и продук- 
ти все по-уверено излизат 
в чужбина. По отношения 
на подобряването на форму-
лите, процеса на проверка, 
плановете за производство 
и други аспекти, китайски-
те марки могат да по-лес-
но да се нагодят към про-
менящите се нужди на по-
требителите.

Въпреки че износът, раз-
познаваемостта и търсенето 
на китайските козметични 
продукти бързо се покачват 
на задграничните пазари, 
все още има известна разли-
ка в сравнение с големите 

международни марки. „Ка-
то цяло задграничната екс-
панзия на китайски козме-
тични марки е все още в 
начален етап, пазарният им 
дял и влиянието им са все 
още ограничени“, каза пред-
ставител на известна местна 
марка за продукти в сфера-
та на красотата и грижата 
за кожата.

Експертите коментират, 
че излизането в чужбина е 
единственият начин за раз-
витие, който стои пред воде-
щите компании. На между-
народния пазар компаниите 
вече се изправят пред мно-
жество различни предизви-
кателства, но и успехите там 
са доста по-значими. Голе-
мите международни мар-
ки отговарят на нуждите на 
потребителите чрез разви-
ването на много подкате-
гории, чрез ексклузивни и 
много детайлни маркетин-
гови проучвания.

ОБЩЕСТВО
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зследователи от 
Нанкинския по-
щенски и теле-
комуникационен  
университет са 
разработили ин- 

телигентно ДНК наноу-
стройство за тромболитич-
на терапия, което може ав-
томатично да открие кръв-
ни съсиреци и да постиг-
не прецизно доставяне на 
лекарства.

Изследователският екип 
е използвал технологията на 
ДНК оригами, за да инте-
грира ДНК нанолистове с 
предварително проектирани 
места за свързване на тъка-
нен плазминогенен актива-
тор (tPA) и тромбин-отзив-
чиви ДНК крепежни еле-
менти. 

„Закопчалката“ е взаим-
носвързана ДНК триплекс-
на структура, която дейст-
ва като разпознавател на 
тромбин, контролер на пра-
га и „превключвател“ за от-
варяне.

„Тромболитичните ле- 
карства са нож с две острие-
та и могат да бъдат опасни, 
ако не се приемат правил-
но. Те могат безразборно да 
разтворят фибрина в нор-
мални рани, което води до 
анормална функция на съ-
сирване и, в тежки случаи, 
отворени рани и кървене“, 
казва Уан Лиенхуей, член 
на изследователския екип.

Въпреки това наноуст- 
ройството може да опреде-
ли дали в близост не нами-
ра кръвен съсирек или ра-
на, въз основа на концен-
трацията на тромбин. 

Устройството може да се 
разгради и метаболизира в 
човешкото тяло, посочват 
от изследователския екип, 
добавяйки, че очакват то 
да предостави ново реше-
ние за лечение на заболя-
вания като инфаркт на ми-
окарда и инсулт.

Проучването е публику-
вано онлайн в списанието 
Nature Materials.

И

Разработено е Разработено е 
интелигентно ДНК интелигентно ДНК 
наноустройство за наноустройство за 
прецизна тромболизапрецизна тромболиза

Трансплантиран е успешно за първи път  Трансплантиран е успешно за първи път  
в света черен дроб от прасе на човекв света черен дроб от прасе на човек

итайски учени са транс-
плантирали успешно че-
рен дроб от генно реда-
ктирано прасе на човек 
в състояние на мозъчна 
смърт, подложен на ими-

тиращо лечение на пациент с чер-
нодробна недостатъчност. 

Това е първият в света доклад-
ван случай на ксенотранспланта-
ция (междувидова трансплантация) 
на черен дроб от прасе на човек.

Според официалния акаунт на 
Медицинския университет на во-
енновъздушните сили, операция-
та е била извършена на 10 март 
от изследователски екип, ръково-
ден от Доу Къфън от Китайската 
академия на науките и Тао Кай-
шан, директор на отделението по 
хепатобилиарна хирургия в бол- 
ница „Сидзин“.

По време на операцията транс-
плантираният черен дроб е за-
почнал да отделя жлъчка веднага 
след възстановяване на кръвния 
поток в тялото на пациента, не се 
е наблюдавало свръхостро отхвър- 
ляне и той е работил непрекъсна-
то повече от 96 часа.

К

В Китай има близо 400 милиона 
пациенти с чернодробни заболява-
ния, включително над 7 милиона с 
цироза, а всяка година между 300 
000 и 500 000 души биват диагно-
стицирани с чернодробна недоста-
тъчност. В случай на чернодробна 
недостатъчност трансплантацията 
е единственото ефективно лечение. 
Въпреки това броят на дарените 

от хора органи е много по-малък 
от търсенето, така че изследвания 
за ксенотрансплантация е от го-
лямо значение и се очаква да бъ-
де от полза за повече пациенти с 
краен стадий на чернодробно за-
боляване.

Изследванията върху ксено- 
трансплантацията на органи отбе-
лязаха голям напредък през послед- 

ЗДРАВЕ

ните години. Между 2021 г. и 2023 г.  
американски изследователи завър-
шиха четири експеримента с паци-
енти в мозъчна смърт, включващи 
трансплантация на бъбреци от ген-
но редактирани прасета и две ксе-
нотрансплантации на сърце от пра-
се към човек.

Според Доу Къфън, в сравне-
ние с бъбреците и сърцето, ана-
томията и физиологичните функ-
ции на черния дроб са по-слож-
ни, така че черен дроб от генно 
редактирани прасета не може на-
пълно да замени човешкия в мо-
мента. Но експериментът предос-
тавя теоретична основа и подкре-
па на данни за клиничното при-
ложение на ксенотрансплантаци-
ята, смята лекарят.

Генно редактираното прасе, 
използвано при чернодробната 
трансплантация, е предоставено 
от базираната в Чънду Clonorgan 
Biotechnology. Изследователите са 
използвали технология за редакти-
ране на гени, за да премахнат три 
свински антигена, които причиня-
ват отхвърляне, и са ги заменили 
с три човешки протеина.

итайските на-
чални и средни 
училища трябва 
да организират 
30-минутна по-
чивка за спорт-

ни дейности всеки ден, та-
ка че учениците да могат 
по-добре да облекчат зри-
телната умора, съобщава 
агенция „Синхуа“. 

Правилата за провежда-
не на спорната почивка са 
издадени съвместно от Ми-
нистерството на образова-
нието и три други ведом-
ства. Така се дава начало-
то на едномесечната нацио-
нална кампания за профи-
лактика и контрол на къ-
согледството през март.

Документът също при-
зовава отделите за пазарен 

К

30-минутна спортна почивка 30-минутна спортна почивка 
срещу късогледството  срещу късогледството  
при малките учениципри малките ученици

а пресконференцията на вто-
рата сесия на 14-ото ОСНП 
началникът на Национал-
ното бюро за контрол и 
превенция на заболявания- 
та Уан Хъшън обясни, че 

Китай използва успешно най-нови-
те научни и технологични постиже-
ния и информационни технологии, за 
да подобри научността и точността 

на превенцията и контрола на за-
болявания. В страната е изградена 
най-голямата в света онлайн систе-
ма за директно докладване за инфек-
циозни заболявания, като времето 
за докладване е съкратено от 5 дни  
до само 4 часа. 

На държавно ниво работи система 
за бърза идентификация на 300 пато-
гена в рамките на 72 часа.

Н

Китай е създал най-голямата Китай е създал най-голямата 
система за онлайн докладване система за онлайн докладване 
на заразни болести в светана заразни болести в света

надзор в Китай да раз-
следват стриктно и да се 
справят с подвеждащите 
маркетингови и рекламни 

дейности на продукти за 
превенция и контрол на 
късогледството при деца-
та и юношите.
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ТРАДИЦИИ

Традиционната Традиционната 
култура блести култура блести 
на съвременните на съвременните 
китайски сценикитайски сцени

рез последните 
години популяр-
ността на сце-
ничните продук-
ции, базирани на 
традиционната 

китайска култура, набира 
скорост както в страната, 
така и в чужбина.

Танцовата драма със за-
главието „Поетичен танц: 
Пътуването на една ле-
гендарна пейзажна карти-
на“, която представя тра-
диционни китайски кос-
тюми, се превърна в ед-
но от най-обичаните пред-
ставления в Китай след 
дебюта си през 2021 г.  
в Пекин. Билети за пред-
ставлението вече са труд-
ни за намиране и всяко из-
пълнение става центъра на 
културния живот в града.

Танцовият спектакъл е 
създаден въз основа на тра- 

диционна китайска пейзаж-
на картина от времето на 
династията Сун (960 – 1279), 
озаглавена „Панорама на 
планини и реки“. След де-
бюта си в Макао миналия 
август и Хонконг през януа-
ри, представлението ще за-
почне глобалното си турне 
и ще се срещне с публиката 
отвъд океана тази година.

Шън Чън, който режиси-
ра церемонията по откри-
ването на Олимпийските 
игри в Пекин през 2008 г. 
и церемониите по откри-
ването и закриването на 
Зимните олимпийски иг-
ри в Пекин през 2022 г., от-
дава нарастването на попу-
лярността на продукциите 
с традиционна култура на 
промените в китайското об-
разование. 

„По-младото поколение 
е по-осведомено от нас. 

П
Така те могат да оценят ки-
тайската култура“, коменти-
ра той. „Освен това те оби-
чат да ходят на театър, за 
да усетят съвременния израз 
на китайската традиционна 
култура, предадена в опре-
делени моменти.“

Не само в театъра, но 
много художници, сцена-
ристи, дизайнери и въоб-
ще всички сфери на жи-
вота, свързани по някакъв 

начин с изкуството, чер-
пят огромно вдъхновение 
от безкрайните запаси на 
китайската традиционна 
култура. Шън Чън споде-
ля още, че планира да пред-
стави ново предложение за 
дигитален театър тази го-
дина. 

„От началния етап и по-
стпродукцията до гледане-
то на представлението, це-
лият процес трябва да бъде 

дигитализиран, което ще 
създаде уникално прежи-
вяване за зрителите. Това 
ще спомогне за китайската 
култура да стъпи една крач-
ка по-напред в модерниза-
цията и техническата ера.“

Шън вярва, че дигитал-
ното кино и дигиталната 
култура ще промени съз-
нанието на хората и ще до-
несе нови възможности на 
изкуството в целия свят.

занаятчийницата Дзин- 
дзизао (буквално пре-
ведено „Произведено 
в Пекин“) има някол-
ко дълги маси, които 
са основното място за 

обучение. Двамата учители под-
готвят материалите за учениците, 
които ще трябва да се научат как 
да рисуват стенописи от пещерите 
Дунхуан. Вижда се, че обучаващи-
те се са много заети – един от тях 
влиза в стаята, преглъщайки част 
от своята вечеря, друга ученичка 
идва на занятието направо с ку-
фара си, трети ученик влиза пла-
хо, опасявайки се, че е пропуснал 
последното занятие и не знае да-
ли ще може да догони останали-
те, но се надява да напредне бър-
зо в занаята.

Джан Нан е млада учителка, тя 
гледа внимателно творбите на уче-
ниците и им дава съвети. А те из-
ползват четките, за да създадат съ-
вършената палитра, която да пре-
създаде красотата на стенописи-
те. Древната традиционна култур-
на атмосфера прониква в цялото 
пространство.

През втората половина на ми-
налата година вечерното учили-
ще става много популярно в Ки-
тай. Търсенето онлайн на слово-
съчетанието „вечерно училище“ 
предизвиква дискусии сред огро-
мен брой потребители. От миналия 

В

Младежите се забавляват в училището 
за нематериално наследство в Пекин
В 19:00 часа един от моловете в източната част на 
Пекин е пълен с клиенти, които пазаруват и вечерят 
тук. Освен тях в търговския център има и малко тихо 
вечерно училище. В него идват младежи, които след 
дългия си работен ден искат да усвоят нещо ново от 
нематериалното културно наследство на родината си. 

октомври публикациите за вечер-
ните училища се увеличават 163 
пъти. Сред тях най-желани са обу-
ченията по свирене на китара, тан-
ци, ръчни занаяти, рисуване, пиа-
но, калиграфия и традиционни му-
зикални инструменти. В същото 
време обучението за умения от не-
материалните наследства и тради-
ционната култура привлича инте-
реса на хората в големите градове.

В училището Дзиндзидзао лек-
циите печелят своята популяр-
ност от социалната мрежа. Всяко 

обучение включва 10 часа и стру-
ва 500 юана. Тук учениците могат 
да се научат на дърворезба, рису-
ване на картини на таван, копри-
нено емайлиране, направа на сте-
нописите Дунхуан и производство 
на хартия. Младата офис служи-
телка Жуо Шуей е привлечена от 

информацията за училището и ре-
шава да се запише в курса за ри-
суване на стенописи. По думите й 
в това училище има много профе-
сионални учители. 

Собственикът на училището Ху 
Чунсяо споделя, че заради уникал-
ното местоположение тук има екип 
от майстори по културно наслед-
ство, професионални художници и 
експерти по древна архитектура. Те 
се съгласяват да вземат участие в 
училището и се надяват да дадат 
своя принос за популяризирането 

на традиционната култура сред 
младите хора. Учителите не огра-
ничават въображението на учени-
ците и желаят да им помогнат, за 
да изработят заедно мечтаните от 
тях творби. На урока по стенопис 
учениците не рисуват на хартия, а 
на дъска, направена от кал. По то-
зи начин може да се усети по-ре-
ално рисуването на стената на пе-
щерите Дунхуан.

Ху Чунсяо е категоричен, че 
всеки един урок се осъществява 
с обикновени хора, но по ника-
къв начин не е опростен и непро-
фесионален. 

С тези уроци се цели да се пре-
даде древното наследство по мо-
дерен начин, за да могат обучава-
щите се да почувстват ключа към 
традиционните умения. Така уче-
ниците могат да разберат красо-
тата на традиционната култура и 
съответните идеи на изкуството.

„Вечерното училище е място, 
в което всички учат с голям ен-
тусиазъм и проактивност“, казва 
Джан Нан. Понякога има ученици, 
които идват за да подобрят твор-
бите си. Не само младежи, но и 
по-възрастните хора също желаят 
да се обучават тук. Една баба кан-
дидатства за часове по копринено 
емайлиране и споделя, че не иска 
да учи в университет за възраст-
ни хора, а предпочита да се обу-
чава заедно с младежите.

В момента училището има пла-
нове да покани майсторите по тра-
диционното изкуство да провеждат 
лекции онлайн. По този начин те 
активно разширяват онлайн прос-
транство за обучение, така че по-
вече хора да могат да участват в 
популяризирането на традицион-
ната култура.
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Красимира ИВАНОВА

о време на зим-
ната ваканция 
тази година гру-
па деца с изри-
сувани котешки 
мустаци по лица-

та тичат радостно из Ки-
тайския детски художест-
вен театър. Те се снимат в 
залата с фигури във форма-
та на котки и се редят на 
опашка за печати за спо-
мен. Това, което ги прави 
най-щастливи, е чудесният 
мюзикъл „Вълшебната кот-
ка в Забранения град“, кой-
то е копродукция на Ки-
тайския детски художествен 
театър и Забранения град. 
Адаптирано по едноименна-
та детска книжка, предста-
влението разказва за любов- 
та и другарството, паметта 
и историята, живота и веч-
ността през погледа на кот-
ките, давайки идеи за ино-
вативен израз на китайската 
традиционна култура.

Котката Сяодонси  
от Забранения град

Според сюжета на спек-
такъла в древния Забра-
нен град има котка, наре-
чена Баобей. Тя случайно 
попада в настоящия Забра-
нен град и се преименува 
на Сяодонси. През 2020 г. 

Детският мюзикъл Детският мюзикъл 
„Вълшебната котка „Вълшебната котка 
в Забранения град“ – в Забранения град“ – 
увлекателен и забавен увлекателен и забавен 
спектакъл спектакъл 

художествен театър Фън 
Ли обикновено използва 
израза „животни партньо-
ри“ вместо „домашен лю-
бимец“. Тези животни оби-
чат безрезервно хората. Пре-
ди идването на котката Сяо-
донси котките в Забранения 
град не се отнасят много 
добре с хората, защото са 
били измамени или наране-
ни от човеците. Обаче Сяо-
донси е уверен, че „хората 
не са собственици на котки-
те, а техни приятели“. Бла-
годарение на това му разби-
ране, всички котешки пер-
сонажи в пиесата започват 
да виждат света с едни мно-
го по-добри очи. С „очите 
на котките“ зрителите могат 
да видят сложните чувства 
на хората и многото аспекти 
на обществото. Сред реди-
ца инциденти Сяодонси ста-
ва смел, уверен и доброна-
мерен към света. Израства-
нето на героите вдъхновя-
ва децата и ги насочва да 
мислят как да се справят с 
трудностите в живота.

Културните реликви 
развиват „живата 

история“ в театъра
Спектакълът  “Котки в 

Забранения град“ не включ-
ва само исторически фон, 
но добавя реалистичност на 
емоциите с културните ре-
ликви. Те осигуряват ком-
форт и са добри приятели 
на котката Сяодонси.

 “Представлението е раз-
бираемо и лесно се приема 
от децата.“ „Моето дете не 
само го разбира, но и го ос-
мисля вкъщи и иска да по-
добри знанията си по исто-
рия.“ Четейки тези комента-
ри, Фън Ли се радва и спо-
деля: „Историята на Забра-
нения град е богата, даже 
със 100 представления ня-
ма да я разкажем напълно. 
Аз искам да насоча любо-
питството и въображение-
то на всички върху красо-
тата на историята в Забра-
нения град“.

Спектакълът  “Вълшеб-
ната котка в Забранения 
град“ съчетава изкуство с 
история и показва тради-
ционната култура на ки-
тайската нация. Зрители-
те идват с любопитство да 
видят света на котките, по-
тапяйки се в завладяваща-
та атмосфера на мюзикъла.

 „Искам котката Сяодонси да се върне. Върнаха ли се всички котки?“, пита майка 
си едно дете с рисунка на котка на лицето, след като е изгледало мюзикъла 
„Вълшебната котка в Забранения град“. Майка му отговаря: „Котките излязоха да 
защитят културните реликви в Забранения град и домовете си. Те винаги са с нас“.

директорът на Китайския 
детски художествен театър 
Фън Ли написва детската 
книжка с картинки „Въл-
шебната котка в Забранения 
град“. Режисьорът на мю-
зикъла Дзяо Ган си спом-
ня, че когато прочел книга-
та за първи път, се трогнал 
от обичта и грижите меж-
ду котките и хората. Тази 
красива връзка и силният 
културен елемент привли-
чат вниманието му.

След дълъг период на 

подготовка и репетиции жи-
вите и характерни образи на 
котките от Забранения град 
се появяват пред публика-
та. Баобей е охрана в древ-
ния Забранен град. Той из-
минава стотици години до 
съвременността и получа-
ва новото си име Сяодон-
си. Котката Дзюци е госпо-
дарката, Дадзю е доблестна-
та котка, а Дундун е краса-
вицата. Те са добри, опти-
мистични и смели прияте-
ли на децата и са свидетели 

ампите от динас-
тия Хан (202 г. 
пр. н. е. – 220 г. сл.  
н. е.) се отлича-
ват с разнообраз-
на гама от фор-

ми. Сред тях има такива с 
дизайн на феникс, стъпа-
ла на дива гъска и краси-
ви шарки, включващи во-
лове и овце.

Един забележителен 
пример е „Изрисуваната 
бронзова лампа във фор-
мата на гъска, носеща ри-
ба“. Това е бронзово про-
изведение на изкуството 
на 2000 години, което из-
образява изправена гъс-
ка с обърната назад глава, 
стискаща риба в клюна си.

Изящната лампа е с 

размери 53 см на 34,5 см. 
Тя е открита през 1985 

година в Шоуджоу, про-
винция Шанси, и демон-
стрира изключителното 

майсторство на древните 
китайски занаятчии. То-
зи емблематичен артефакт 
може да бъде видян в му-
зея на града.

Л

2000-годишна бронзова лампа  
с формата на гъска сияе  
в музея на Шоуджоу

на историческите проме-
ни. Във „Вълшебната кот-
ка в Забранения град“ има 
смесване на традиционна-
та култура и съвременните 
елементи. Представлението 
предлага персонажи с тра-
диционни дрехи и китайски 
рисунки. Така по подходящ 
за децата и младежите на-
чин успешно се разпростра-
нява културата на носиите 
на различните етноси. 

От декември 2023 г. до 
февруари 2024 г. „Вълшебна-
та котка в Забранения град“ 
е поставена 50 пъти в он-
лайн и офлайн платформи-
те. Има деца, които са гле-
дали мюзикъла три-чети-
ри пъти.

Историята от гледната 
точка на котките

„Винаги има хора, кои-
то се притесняват дали де-
цата могат да разберат сю-
жета. Мисля, че трябва да 
предоставим някаква под-
ходяща „стимулация“ на де-
цата, така че те да могат да 
гледат, слушат и чувстват 
едновременно. За да се пре-
цени успехът на една пие-
са, трябва да се отчита не 
само реакцията на публи-
ката, но и мислите, които 
се събуждат у нея, след ка-
то излезе от театъра. „Въл-
шебната котка в Забранения 
град“ трогва не само деца-
та, но и родителите“, казва 
режисьорът на мюзикъла 
Дзяо Ган.

В началото на продукци-
ята се обръща голямо вни-
мание на „връзката между 
котката и хората“. Дирек-
торът на Китайския детски 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Всеки спортуващ има свой 
път към спорта. Някои 
тръгват по този и приятен, 
но труден път от детска 
възраст, за да се посветят 
на професионалния спорт 
като основна  професия. 
Други спортуват за 
удоволствие и здраве. А 
някои свързват живота си 
с него, за да се справят с 
възникнали житейски драми и 
проблеми. Сун Гуейпин от град 
Джуджоу започва да играе 
състезателно бадминтон, 
за да си помогне да преживее 
и преодолее голяма лична 
трагедия. 

рез 2003 г. заради вродено 
сърдечно заболяване уми-
ра 19-годишното й дете и 
за да преодолее майчина-
та болката от непрежали-
мата загуба, Суей взема в 

ръце ракетата за бадминтон. Енерги-
ята, която тя показва на корта, впе-
чатлява нейните съотборници, които 
са значително по-млади от нея.

Благодарение на характерната си 
прическа, независимо къде играе, ви-
наги я разпознават, а от това, че оби-
ча да носи бели обувки, идва и пря-
корът й – „Малките бели обувки“.

„Като млада бях спортистка. Иг-
раех в женския баскетболен отбор на 
завода, в който работих. Бях напада-
тел и стрелях добре, спринтирах бър-
зо, бях добра също и на дълги раз-
стояния“, споделя бадминтонистка-
та“, пред Радио Китай за чужбина. Тя 
добавя, че възрастта я е накарала да 
спре със силовите спортове, но кога-
то се сбогува с баскетболното игрище 
на 46 години, не се отказва от спор-
та, а стъпва на корта за бадминтон.

Сун е спечелила  
над 100 златни медала

Макар да има добра физическа 
подготовка, когато се захваща с бад-
минтона,  Сун Гуейпин разбира, че 
този спорт не е толкова лесен, колкото 
изглежда на пръв поглед. Първите й  
тренировки се оказват предизвикател-
ство. Тя започва да усвоява техниките 
на играта и хаби много енергия. Тре-
ньорът обаче я окуражава с думите: 

П

Състезателката по бадминтон Сун 
Гуейпин, наречена „Малките бели обувки“,  
е спечелила над 100 златни медала

Страницата подготви  
Любомир МИХАЙЛОВ

„Просто играй по начина, по който 
искаш, важното е да не се отказваш 
и да продължаваш с тренировките 
всеки ден“. Така след няколкогодиш-
ни усилени тренировки, през 2011 г.  
Сун Гуейпин се явява на първото си 
състезание в бадминтона. И успява 
да стане първа в нейната възрасто-
ва група. 

Оттогава тя често участва в раз-
лични аматьорски състезания как-
то в страната, така и чужбина и да 
печели награди. До момента тя е 
спечелила над 100 златни медала 
на сингъл.

Благодарение на натрупания ве-
че опит 49-годишната Сун Гуейпин 
знае как да пести физическите си 
сили, така че да се справя с високо-
то темпо на бадминтона. Същевре-
менно тя получава ценни съвети от 
световния шампион по бадминтон 
Сьон Гобао, бившия треньор на на-
ционалния отбор на Китай по бад-
минтон Джън Чън и други известни 
играчи и така техниката й все пове-
че се подобрява.

Същевременно спортистката на 
средна възраст започва да гледа и със-
тезанията по този спорт вече с про-
фесионално око. Преглеждайки ма-
човете си на видео,  Сун Гуейпин ус-
тановява, че отборът й губи, защото 
му липсва силен играч на двойки. Тя 

решава да се включи и в състезания- 
та на отбора си на двойки. Намира 
оттеглил се от спорта бивш профе-
сионален играч, който й помага  да 
усвои по-добре уменията за игра по 
двойки, и успява.

Пътуванията и състезанията  
стават част от живота на 

бадминтонистката
С времето пътуванията по състе-

зания се превръщат в част от живо-
та на Сун Гуейпин, а участието й в 
мачове поединично и на двойки и 
общуването с феновете на красивия 
и динамичен бадминтон се превръ-
щат в щастие за нея. „Играта на бад-
минтон ми носи радост и винаги да-
вам за успеха най-доброто от себе си. 
Просто искам да играя и докато съм 
способна да предизвиквам себе си, да 
тичам и да се боря, няма да се отка-
жа от спорта“, казва тя.

Въпреки че отдавна не е на въз-
раст, с която да тича след звезди, Сун 
Гуейпин все още има свой любим 
идол в бадминтона. „Особено ми ха-
ресва стилът на Лин Дан, неговата 
доминация на корта, борбеността му 
и това, че не се отказва. Това са не-
ща, които ме привързаха към игра-
та“, споделя спортистката.

В делничните дни на лицето на 
Сун обикновено има усмивка, но на 
корта очите й издават пределна кон-
центрация и тя се бори за всяка точка.

За разлика от други играчи, кои-
то предпочитат маркова екипиров-
ка, Сун Гуейпин не е така пристрас-
тена. Запазена марка за нея са бели-
те обувки, които тя носи при всеки 
мач, независимо дали състезанието е 
в страната или в чужбина.

„Ако не бях започнала да играя 
бадминтон, може би никога нямаше 
да имам възможност да посетя мес-
тата, които имах шанса да видя чрез 
този спорт. Това ми помогна също да 
срещна приятели от цялата страна, 
които също обичат бадминтон“, ка-
тегорична е удовлетворената от спор-
та Сун Гуейпин.

49-годишната бадминтонистката  Сун Гуейпин с прякора „Малките бели обувки“ 
намира в спорта изцеление от мъката за починалото си дете и се прочува в Китай и 

чужбина като спортистка с над 100 златни медала

Китайците Уан 
Чуцин и Сун Ингша 
постигнаха три 
победи при смесени 
двойки на WTT 
Singapore Smash
Най-високо 
класираната 
китайска двойка на 
смесени двойки Уан 
Чуцин (вляво) и Сун 
Ингша потвърдиха 
своята доминация, 
след като спечелиха 
третата си поредна 
титла на Световния 
тенис на маса (WTT) 
в Сингапур.
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Национален ден на засаждане на дървета
На 12 април Китай празнува своя 46-и национален ден 
на засаждане на дървета. Страната засили усилията си 
за озеленяване миналата година с 3,998 милиона хектара 
засадени гори, показват официални данни.

Световното изложение за уреди и електроника 2024 г. 
на тема „Интелигентно бъдеще“ започна в Шанхай 
Експото, което обхваща 150 000 квадратни метра, 
събра водещи световни марки в домакинските уреди и 
потребителската електроника, за да покажат иновациите си.

Снимка СинхуаСнимка Синхуа

Снимка СинхуаСнимка Синхуа

А
мериканският тех-
нологичен гигант 
„Епъл“ обяви, че 
ще разшири своя-
та лаборатория за 
приложни изслед-

вания в Шанхай и ще създа-
де нова в Шънджън по-къс-
но през годината.

Лабораториите в Шан-
хай и Шънджън ще поддър-
жат интелигентното произ-
водство заедно с надежд-
ността, качеството и ана-
лиза на материалите на про-
дуктите, осигурявайки ре-
сурси за глобалния инже-
нерен и дизайнерски екип, 
според Изабел Ге Махе, ви-
цепрезидент на компания-
та и управляващ директор 
за района на Китай.

„Епъл“ обяви, че е ин-
вестирала общо 1 милиард 
юана (около 140 милиона 
долара) в изграждането на 

лаборатории за приложни 
изследвания в Китай. Ком-
панията осъществява раз-
работки в Китай повече от 
30 години. Данните показ-
ват, че 151 от 200-та голе-
ми доставчика на „Епъл“ 
имат производствена дей-
ност в Китай.

В момента американ-
ската компания разполага 
с центрове за изследовател-
ски и развойни дейности в 
Пекин, Шанхай, Суджоу и 
Шънджън. През последни-
те пет години нейният екип 
за изследователска дейност 
в Китай се е удвоил.

Пекин стартира 160 проекта  
за над 247,8 млрд. юана

П
рез първото три-
месечие на 2024 г.  
в Пекин се даде 
началото на 160 
големи проекта 
с обща инвести-

ция от над 247,8 милиарда 
юана. 160-те проекта се фо-
кусират главно върху инфра-
структурата, поминъка на 
хората, съвременните ин-
дустрии, възстановяването 
и реконструкцията при бед-
ствия и възможностите за 
контрол на наводненията.

Тези проекти ефективно 
ще засилят потенциала на 
регионалните научни и тех-
нологични иновации и зна-
чително ще повишат нивото 

на услугите за поминъка на 
хората. С тях ще се допри-
несе за непрекъсната опти-
мизация на екологичната 

среда и ще се постави со-
лидна основа за постигане 
на годишните инвестицион-
ни цели.

Снимка СинхуаСнимка Синхуа

Около 50 китайски издателства участваха на Лондонския панаир на книгата за 2024 г.
Повече от 3200 заглавия на тема Китай бяха представени на Лондонския панаир на книгата 
през 2024 г. Събитието се гордее с участието на повече от 30 000 издателски професионалисти 
и 1000 компании от цял свят.

Б
удистки храм, да-
тиращ от динас-
тията Северен 
Уей (386 – 534),  
е разкрит в град 
Датон в север-

нокитайската провинция 
Шанси. Той се намира на 
300 метра от руините на 
двореца на династия Севе-
рен Уей. 

В средата на храма има 
пагода, която е негов свое-
образен център, съобщиха 
от провинциалния Инсти-
тут по археология.

Изследователите са от-
крили квадратно огнище с 
перли, коралови бижута и 

месингови пръстени в сре-
дата на основата на паго-
дата и повече от 200 добре 
запазени будистки статуи, 
някои от които са боядиса-
ни, а други са украсени със 
златно фолио.

„Смята се, че пагодата е 
била изрисувана със стено-
писи. Това е най-добре за-
пазената основа на пагода, 
която е откривана в Датон. 
Тя предоставя важни ма-
териали за изследване на 
архитектурните форми на 
будистките пагоди по то-
ва време“, казва Ли Шуюн, 
заместник-ръководител на 
Института.

Откриха хилядолетен 
будистки храм в 
Северен Китай

„Епъл“ създава нова „Епъл“ създава нова 
лаборатория в Шънджънлаборатория в Шънджън
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